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 PROTOKÓŁ nr XXXI/08  
obrad Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 30 grudnia 2008 roku w godzinach 1000 – 1300  
w sali konferencyjnej nr 26  

Urzędu Miejskiego w Suwałkach przy ul. Mickiewicza 1.  
 
 

Obradom przewodniczyli:   
Włodzimierz Marczewski – Przewodniczący Rady Miejskiej  
Andrzej Turowski  – Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej  
 

Na 23 radnych ustawowego składu rady Miejskiej w obradach uczestniczyło  
23 radnych, w związku z powyŜszym istniało wymagane quorum  
do podejmowania prawomocnych uchwał.  
Na sali obrad obecnych było ok. 90 osób.  
 

Radni obecni:  
1. Lechosław  Bołtrukanis,  
2. Waldemar  Brzeziński,  
3. Grzegorz  Gorlo,  
4. Roman   Dębski,  
5. BoŜenna  Dunat,  
6. Mieczysława  Gajewska,  
7. Mieczysław  Jurewicz,  
8. Zdzisław  Koncewicz,  
9. Stanisław  Kulikowski  

10. Włodzimierz  Marczewski,  
11. Andrzej  Matusiewicz,  
12. Krzysztof  Ołowniuk,  
13. Ryszard  Ołów,  
14. Ryszard  Perkowski,  
15. Anna   Ruszewska,  
16. Ewa   Sidorek  
17. Zdzisław  Siemaszko,  
18. Sławomir  Sieczkowski,  
19. Sławomir  Szeszko,  
20. Tadeusz  Szymańczyk,  
21. Andrzej  Turowski,  
22. Mieczysław  Urbanowicz,  
23. Tadeusz  Zamaro.  
− lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  
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W obradach uczestniczyli:  
Prezydent Miasta Suwałk, Zastępcy Prezydenta Miasta, Skarbnik i Sekretarz 
Miasta, naczelnicy niektórych wydziałów Urzędu Miejskiego, kierownicy 
inspekcji, policji i straŜy, sołtysi, prezesi i dyrektorzy niektórych jednostek 
organizacyjnych, przedstawiciela radia i telewizji oraz prasy.  
– listy obecności stanowią załączniki nr 2 – 5 do protokołu.  
 

Ad pkt. 1 
Otwarcie obrad.  
 

Włodzimierz Marczewski otwierając XXXI obrady Rady Miejskiej powitał 
Józefa Gajewskiego – Prezydenta Miasta Suwałk, Czesława Renkiewicza – 
Zastępcę Prezydenta Miasta, Marka Buczyńskiego – Zastępcę Prezydenta 
Miasta, Wiesława Stelmacha – Skarbnika Miasta i Adama Karczewskiego – 
Sekretarza Miasta oraz przybyłych na obrady gości.  
Powitał gości honorowych przybyłych na obrady – Mistrzów Europy Juniorów 
Kumite w Karate Kyokushin: Dominikę Lisiewicz i Mateusza Krejpcio  
oraz ich trenera Marka Krejpcio.  
Po powitaniu honorowi goście otrzymali upominki oraz listy gratulacyjne.   
 

Ad pkt. 2  
Przyjęcie porządku obrad.  
 

Porządek obrad radni otrzymali wraz z zawiadomieniem o zwołaniu sesji.  
 

Włodzimierz Marczewski wniósł do porządku obrad punkt dotyczący 
rozpatrzenia projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Marzenny 
Małgorzaty Nowikowskiej na działalność dyrektora Zarządu Budynków 
Mieszkalnych w Suwałkach. Skarga została rozpatrzona w punkcie 17.  
W konsekwencji wcześniejszy punkt 17 stał się punktem 18, 18 → 19, a 19 → 20 
pozostałe punkty bez zmian. 
 

Radni nie zgłosili uwag, został przyjęty następujący porządek obrad:  
 

1. Otwarcie obrad.  
 

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  
 
3. Przyjęcie protokołu nr XXX/08 obrad Rady Miejskiej w Suwałkach.  

 
4. Przyjęcie Informacji o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu 

uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 26 listopada 2008 r.  
 
5. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do opracowania 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego rejonu osiedla 
Powstańców Wielkopolskich i Hańcza części południowej w Suwałkach.  
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6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do opracowania 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego rejonu osiedla 
Powstańców Wielkopolskich i Hańcza części północnej w Suwałkach.  

 
7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany studium uwarunkowań  

i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Suwałk.  
 
8. Przyjęcie informacji pod tytułem: „Realizacja, w latach 2004 – 2008 

zadań określonych w „Programie działań oświatowych w Mieście 
Suwałki do 2010 roku””.  

 
9. Interpelacje i zapytania radnych.  

 
10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie upowaŜnienia Dyrektora 

Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Suwałkach do podejmowania 
działań wobec dłuŜników alimentacyjnych oraz wydawania decyzji 
administracyjnych dotyczących umarzania naleŜności dłuŜników 
alimentacyjnych.   

 
11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budŜecie na 2008 rok.  

 
12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie projektu budŜetu miasta 

Suwałk na 2009 rok.  
 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wykazu wydatków,  
które nie wygasają z upływem 2008 roku.  

 
14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Janiny 

Kozakiewicz na działalność dyrektora Zarządu Budynków Mieszkalnych 
w Suwałkach.  

 
15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia wezwania  

do usunięcia naruszenia prawa dokonanego uchwałą nr XXVIII/261/08 
Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 29 października w sprawie 
rozpatrzenia skargi ElŜbiety Basałaj  na działalność dyrektora Zarządu 
Budynków Mieszkalnych w Suwałkach.  

 
16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Macieja 

Sieniawskiego na działalność dyrektora Biblioteki Publicznej im. Marii 
Konopnickiej.  
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17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Marzenny 
Małgorzaty Nowikowskiej na działalność dyrektora Zarządu Budynków 
Mieszkalnych w Suwałkach.  

 
18. Udzielenie odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych.  
 
19. Wnioski i oświadczenia radnych.  
 
20. Zamkniecie obrad  

 
Ad pkt. 3  
Przyjęcie protokołu nr XXX/08 obrad Rady Miejskiej w Suwałkach.  

 

Włodzimierz Marczewski poinformował, iŜ zgodnie z przepisami § 46 Statutu 
Miasta Suwałk protokół obrad XXX sesji został sporządzony i wyłoŜony  
do wglądu radnym w siedzibie Biura Rady Miejskiej. Radni mogli zgłaszać 
poprawki lub uzupełnienia do tego protokołu nie później niŜ w dniu 
poprzedzającym sesję Rady, na której następuje przyjęcie protokołu,  
czyli w dniu 29 grudnia 2008 r. W wymienionym terminie do treści protokołu 
radni nie zgłosili poprawek i uzupełnień, wobec czego protokół  
nr XXX/08 obrad Rady Miejskiej w Suwałkach został przyjęty bez uwag.  

 

 
Ad pkt. 4  
Przyjęcie Informacji o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu 
uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 26 listopada 2008 r.  
– załącznik nr 6 do protokołu.  
 
Włodzimierz Marczewski poinformował, iŜ Informację o pracy Prezydenta 
Miasta i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach radni otrzymali  
w materiałach sesyjnych. 
 

Radni nie zgłosili uwag do przedłoŜonego materiału w związku  
z powyŜszym Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu 
uchwał Rady Miejskiej od dnia 26 listopada 2008 r. została przyjęta.  
 
Ad pkt. 5  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do opracowania 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego rejonu osiedla 
Powstańców Wielkopolskich i Hańcza części południowej w Suwałkach.  
 
Józef Gajewski odczytał wniosek o podjęcie uchwały  
– załącznik nr 7 do protokołu.  
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Ryszard Ołów przedstawił opinię Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego  
– załącznik nr 8 do protokołu.  
 
Głosowanie nad projektem uchwały: 
– za podjęciem uchwały głosowało    –  23 radnych,  
– przeciw        –    0,  
– wstrzymało się       –    0.   
 
Jednogłośnie  została podjęta:  

UCHWAŁA nr XXXI /292/08  
Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 30 grudnia 2008 r.  
w sprawie przystąpienia do opracowania miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego rejonu osiedla Powstańców 
Wielkopolskich i Hańcza części południowej w Suwałkach      
– załącznik nr 9 do protokołu. 
 

Ad pkt. 6  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do opracowania 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego rejonu osiedla 
Powstańców Wielkopolskich i Hańcza części północnej w Suwałkach.  
 
Józef Gajewski odczytał wniosek o podjęcie uchwały  
– załącznik nr 10 do protokołu.  
 
Ryszard Ołów przedstawił opinię Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego  
– załącznik nr 11 do protokołu.  
 
Głosowanie nad projektem uchwały:  
– za podjęciem uchwały głosowało    –  23 radnych,  
– przeciw        –    0,  
– wstrzymało się       –    0.   
 
Jednogłośnie została podjęta:  

UCHWAŁA nr XXXI /293/08  
Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 30 grudnia 2008 r.  
w sprawie przystąpienia do opracowania miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego rejonu osiedla Powstańców 
Wielkopolskich i Hańcza części północnej w Suwałkach  
– załącznik nr 12 do protokołu. 
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Ad pkt. 7  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany studium uwarunkowań  
i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Suwałk.  
 
Józef Gajewski  odczytał wniosek o podjęcie uchwały  
– załącznik nr 13 do protokołu.  
 
Ryszard Ołów przedstawił opinię Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego  
– załącznik nr 14 do protokołu.  
 
Głosowanie nad projektem uchwały: 
– za podjęciem uchwały głosowało    –  23 radnych,  
– przeciw        –    0,  
– wstrzymało się       –    0.  
 

Jednogłośnie została podjęta:  
UCHWAŁA nr XXXI /294/08  
Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 30 grudnia 2008 r.  
w sprawie przystąpienia do opracowania miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego rejonu osiedla Powstańców 
Wielkopolskich i Hańcza części północnej w Suwałkach  
– załącznik nr 15  do protokołu. 

Ad pkt. 8  
Przyjęcie informacji pod tytułem: „Realizacja, w latach 2004 – 2008 zadań 
określonych w „Programie działań oświatowych w Mieście Suwałki  
do 2010 roku””  
–  załącznik nr 16  do protokołu. 
 
Włodzimierz Marczewski poinformował, iŜ informację pod tytułem 
„Realizacja, w latach 2004 – 2008 zadań określonych w „Programie działań 
oświatowych w Mieście Suwałki do 2010 roku”” radni otrzymali wraz  
z materiałami sesyjnymi.  
 
Andrzej Matusiewicz na podstawie analizy dokumentu oraz dyskusji podczas 
posiedzeń Komisji Oświaty i Wychowania przedstawił uwagi dotyczące 
przedmiotowego materiału. Odniósł się do treści tematu zawartego w planie 
pracy, mianowicie „Sprawozdanie z realizacji  i ocena z realizacji Programu 
działań oświatowych w Mieście Suwałki do 2010 roku”. Stwierdził, iŜ brak jest 
oceny tych działań. Zarzucił równieŜ, Ŝe dokument jest niespójny. Nie zostały 
zrealizowane wszystkie zadania, na przykład likwidacja dwóch szkół 
podstawowych, dwóch gimnazjów, co najmniej jednej szkoły 
ponadgimnazjalnej. Podobnie jak likwidacja jednego przedszkola i prywatyzacja 
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minimum dwóch przedszkoli. Podkreślił, Ŝe po analizie, na dzień dzisiejszy  
ten dokument wskazuje rzetelnie to czego nie udało się zrealizować, a nawet 
stwierdza się, Ŝe nie ma konieczności podejmowania niektórych działań. Z tego 
dokumentu oraz z dyskusji wynikają dwa wnioski: naleŜy włączyć program 
szkolnictwa zawodowego do przyszłego, być moŜe,  programu działań 
oświatowych w mieście Suwałki oraz to, Ŝe warto podjąć działania na rzecz 
analizy finansowej i organizacji systemu oświaty w Suwałkach. W jego opinii 
nie powinno zostawiać się tego Programu w takim kształcie w jakim jest 
obecnie. Wnioskował, aby przygotować korektę tego Programu w celu jego 
urealnienia. Przedmiotowy Program traci moc w roku 2010, a potrzeba  
jego funkcjonowania, jak wykazała praktyka, jest niezwykle waŜna. Radny 
wnioskował, aby rozpocząć przygotowania w kierunku opracowania nowego 
programu w celu ułatwienia pracy następnej kadencji.  
 
 
Mieczysław Jurewicz stwierdził, Ŝe pozytywnym jest fakt, Ŝe wiele działań  
z tego programu nie zostało zrealizowanych. Te działania, które nie zostały 
wykonane w tej uchwale uwaŜa za bardzo dobry fakt. ChociaŜby dotyczące 
standardów, czy likwidacji szkół. JeŜeli organ prowadzący zechce abyśmy  
w 2010 roku nie stali na stanowisku, Ŝe coś tam nie zostało zrealizowane,  
to moŜna dokonać zmiany w uchwale. Podkreślił, Ŝe program to drogowskaz 
funkcjonowania oświaty, na pewno pomaga organowi prowadzącemu. 
Funkcjonują takie w niewielu gminach. Dodał, Ŝe wiele dobrego zrealizowano 
na przykład,  powołanie uczelni wyŜszej, powołanie szkoły sportowej.  
W ostatnich latach bardzo duŜe środki wydatkowano na pomoce dydaktyczne, 
na remonty. Jego zdaniem w suwalskiej oświacie dzieje się dobrze, Ŝyczy tego 
równieŜ innym dziedzinom. Poparł wnioski złoŜone przez przedmówcę.  
 
 
Zbigniew De – Mezer – jest to trzeci Program działań oświatowych 
obowiązujący w naszym mieście. Te programy w róŜnym okresie, róŜnie 
funkcjonowały. Tak jak stwierdził przedmówca, trudno jest ocenić program, 
kiedy na wejściu brak było wskaźników, standardów, całej metodologii oceny 
tego programu. Stąd przygotowana na dziś informacja z realizacji tego 
Programu. Na Komisji Oświaty i Wychowania padły dwa wnioski dotyczące 
pracy na polityką edukacyjną. Pierwszy wniosek dotyczył zmiany, jeszcze  
w tym roku tego programu, urealnienia. Zawracano uwagę na tematykę, która 
nie została zrealizowana. Przepisy zewnętrzne powodują to, Ŝe zapisy  
w programie działań oświatowych nie mogły być realizowane. Przypomniał 
jeden z zapisów dotyczący analizy, mierzenia jakości pracy szkół – nie moŜe 
być zrealizowany, poniewaŜ jest to przepis martwy juŜ od roku, nie ma juŜ 
zewnętrznego mierzenia jakości pracy szkół. Drugi wniosek – naleŜy 
przygotowywać się do strategii rozwoju oświaty, czy do polityki oświatowej,  
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czy do kolejnego dokumentu. Będą prowadzane prace nad tymi wariantami. 
Przypominał, Ŝe w poprzednim roku w sierpniu radni uchwali małą nowelizację 
tego programu, która bardzo dobrze wpłynęła na jakość pracy. JeŜeli zajdzie 
taka potrzeba, to w lutym bądź marcu będzie przygotowana kolejna nowelizacja. 
JeŜeli natomiast rada uwaŜa, Ŝe naleŜy zostawić nowelizacje, a juŜ 
przygotowywać strategię rozwoju od 2010 roku, to zostanie wybrana ta droga. 
Jesteśmy u progu zmian zasadniczych w systemie oświaty. Prezydent RP 
podpisał zmianę do ustawy Karta Nauczyciela. W tej chwili w senacie została 
zakończona procedura dotycząca zmiany do ustawy o systemie oświaty. Są dwa 
zasadnicze akty prawne, które w jakiś sposób będą oddziaływały na naszą 
rzeczywistość, dlatego musimy poczekać na wejście ich w Ŝycie. W tej chwili w 
Ministerstwie Edukacji jest sześć zmian rozporządzeń wykonawczych, które 
zaczną obowiązywać po wejściu w Ŝycie tych dwóch ustaw. Te akty prawne 
bezpośrednio będą wpływały na program działań oświatowych. Zostało juŜ 
podpisane rozporządzenie na temat podstaw programowych na poszczególnych 
etapach kształcenia i edukacji. W rozporządzeniu tym teŜ znajdujemy tezy 
dotyczące zadań dla organu prowadzącego.  
Podsumowując powiedział, Ŝe prace są prowadzone dwutorowo, 
dwuwariantowo. JeŜeli rada przyjmie tylko wariant dotyczący zmian, będą 
zmiany, jeŜeli nie, to będziemy zmieniali cały program od 2010 roku.  
 
 
Józef  Gajewski wyjaśnił, Ŝe jest zwolennikiem konkretnych rozstrzygnięć. 
Powiedział, Ŝe cieszy się z takiego stopnia realizacji tego Programu, niezaleŜnie 
od tego jakie są oceny. Kwestia sprawozdanie czy informacja, nie jest istotna, 
waŜna jest treść materiału, który został przedłoŜony. Jasno i precyzyjnie jest 
zaakcentowane, Ŝe niektóre zadania nie były realizowane i nie będą realizowane. 
Mówi się, Ŝe powinno się  dokonać korekty tego Programu. Program kończy się 
z końcem 2009 roku. W nowym programie opracowywanym na lata 2010 – 
2015 czy 2020, takie zadania, które nie były wykonane, a będą zasadne by je 
ująć i kontynuować, to będą ujęte, a te które nie, to nie. Zaproponował radnym, 
aby przychylili się do tego, aby nie opracowywać Ŝadnej korekty. Natomiast,  
to co udało się zrobić, to naleŜy zapisać jako wspólny efekt, zaangaŜowanie 
bardzo wielu ludzi, którzy pracują w środowisku oświatowym naszego miasta, 
nie tylko w jednostkach i placówkach miejskich. Podziękował za to wszystkim, 
za troskę, za włączenie się do opracowania programu, a szczególnie do jego 
realizacji. Podziękował równieŜ, wszystkim tym, którzy byli z samorządem  
w trakcie realizacji trudnych zadań, a które przyniosły miastu określone efekty.  
 
 
Informacja pod tytułem „Realizacja, w latach 2004 – 2008 zadań 
określonych w „Programie działań oświatowych w Mieście Suwałki  
do 2010 roku”” została przyjęta.  
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Ad pkt. 9  

Interpelacje i zapytania radnych.  
 
Anna Ruszewska  

Zaproponowała umieszczenie numerów telefonów interwencyjnych  
na autach StraŜy Miejskiej.   

Poruszyła kwestię opłat za korzystanie z lodowiska przez młodzieŜ 
szkolną. Regulamin lodowiska określa, Ŝe młodzieŜ szkolna posiada zniŜki,  
tymczasem pobiera się opłaty od młodzieŜy uczącej się powyŜej 18 roku Ŝycia. 
Zapytała dlaczego tak się dzieje?  
 
Ryszard Perkowski  

Zwrócił uwagę na bardzo zły stan budynku przy ulicy Kościuszki 80 
zwanym przez mieszkańców „perłą”. Obiekt ten jest prywatną własnością. 
Zapytał, czy mimo tego władze samorządowe mają jakiś wpływ w kwestii 
uregulowania stanu obiektu.  

Wskazał równieŜ na zabytkowy budynek suwalskiego browaru. Obiekt 
ten zagraŜa bezpieczeństwu. Na teren nieruchomości wchodzą wandale, niszczą, 
rozkradają, podpalają róŜne elementy budowli, a wokół jest duŜo drewnianych 
domów. Zapytał, czy samorząd moŜe wystosować jakieś pismo do właściciela 
nieruchomości z prośbą o jej zabezpieczenie.  

 
Andrzej Matusiewicz  
W imieniu opiekunów dzieci i młodzieŜy, która odwiedza Regionalny Ośrodek 
Kultury i Sztuki oraz bierze udział w róŜnych przedsięwzięciach 
organizowanych w tym obiekcie, wskazał na niebezpieczeństwo dzieci  
i młodzieŜy wychodzącej z budynku bezpośrednio na jezdnię, gdzie jest duŜy 
ruch pojazdów. Prosił o podjęcie działań w celu zabezpieczenia tego odcinka 
drogi.  
 
Włodzimierz Marczewski  
 Zgłosił interpelację dotyczącą plansz informacyjnych Urzędu Miejskiego 
emitowanych przez Telewizje Suwalską. Wyraził kilka wątpliwość co do 
potrzeby utrzymywania tablicy informującej o pracy Urzędu Miejskiego. Jego 
zdaniem na dzień dzisiejszy, jest to archaiczny produkt medialny. śyjemy  
w dobie powszechnego dostępu do internetu, który niesie za sobą duŜo 
informacji. Funkcjonuje miejska strona internetowa, która zawiera wiele 
informacji o pracy Urzędu Miejskiego i Rady Miejskiej oraz innych miejskich 
instytucji. UwaŜa, Ŝe w tej sytuacji środki wydatkowane na plansze, które  
w skali roku sięgają kwoty ponad 10 tysięcy złotych, moŜna przeznaczyć  
na inne formy promocji miasta.  
 Poruszył kwestię bardzo złego stanu technicznego obiektu przy ulicy 
Kościuszki 33. Znajduje się on w sąsiedztwie Muzeum Marii Konopnickiej  
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i szpeci jego otoczenie. Budynek ten wydaje się być niezamieszkały, dlatego 
zaproponował, aby podjąć działania zmierzające do jego rozbiórki.  
 

Ad pkt. 10   

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie upowaŜnienia Dyrektora 
Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Suwałkach do podejmowania 
działań wobec dłuŜników alimentacyjnych oraz wydawania decyzji 
administracyjnych dotyczących umarzania naleŜności dłuŜników 
alimentacyjnych.   
 
Józef Gajewski odczytał wniosek o podjęcie uchwały  
– załącznik nr 17 do protokołu.  
 
Tadeusz Szymańczyk przedstawił opinię Komisji Spraw Społecznych  
i Bezpieczeństwa   
– załącznik nr 18 do protokołu.  
 
Głosowanie nad projektem uchwały:  
– za podjęciem uchwały głosowało    –  23 radnych,  
– przeciw        –    0,  
– wstrzymało się       –    0.   
 
Jednogłośnie została podjęta:  

UCHWAŁA nr XXXI /29508  
Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 30 grudnia 2008 r.  
w sprawie upowaŜnienia Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Suwałkach do podejmowania działań wobec dłuŜników 
alimentacyjnych oraz wydawania decyzji administracyjnych dotyczących 
umarzania naleŜności dłuŜników alimentacyjnych  
– załącznik nr 19do protokołu. 
 
Ad pkt. 11  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budŜecie na 2008 rok.  
 
Józef Gajewski odczytał wniosek o podjęcie uchwały wraz z autopoprawkami  
– załącznik nr 20 do protokołu.  
 
Zdzisław Siemaszko przedstawił opinię Komisji Finansowo – BudŜetowej  
– załącznik nr 21 do protokołu.  
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Głosowanie nad projektem uchwały wraz z autopoprawkami:  
– za podjęciem uchwały głosowało    –  19 radnych,  
– przeciw        –    0,  
– wstrzymało się       –    4.  
 
Większością głosów została podjęta:  

UCHWAŁA nr XXXI /296/08  
Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 30 grudnia 2008 r.  
w sprawie zmian w budŜecie na 2008 rok  
– załącznik nr 22 do protokołu.  
 
Ad pkt. 12  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie budŜetu miasta na 2009 rok  
– załącznik nr 3 do protokołu nr 31/08 posiedzenia Komisji Finansowo – 
BudŜetowej z dnia 4 grudnia 2008r.  
 

Józef Gajewski odczytał wniosek o podjęcie uchwały  
– załącznik nr 23 do protokołu.  
 

Zdzisław Siemaszko przedstawił zbiorczą opinię Komisji Finansowo – 
BudŜetowej  
– załącznik nr 24 do protokołu.  
 

Włodzimierz Marczewski odczytał opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej  
– załącznik nr 25 do protokołu.  
 
Andrzej Matusiewicz przedstawiając opinię Klubu radnych „Prawo  
i Sprawiedliwość” na wstępie swojej wypowiedzi przedstawił cechy pozytywne 
tego projektu. Stwierdzł, iŜ w wielu punktach jest projektem optymistycznym. 
Wskazał na prognozy dochodu miasta, gdzie jest przewidywany wzrost  
o 34 miliony złotych, podczas gdy w ubiegłych latach były to róŜnice zaledwie  
3 – 4 milionów złotych. Jest to niezwykle optymistyczny wariant  
przy załoŜeniach trudnych do przewidzenia w przyszłym roku. Następne 
pozytywy to fakt, Ŝe po raz kolejny budŜet uchwalany jest w grudniu,  
co pozwala na wejście w nowy rok z gotowym dokumentem budŜetowym,  
jak równieŜ ilość pozyskanych środków z Unii Europejskiej. Wreszcie znalazły 
się w tym budŜecie inwestycje, które od początku powinne być priorytetem takie 
jak: aquapark, sala widowiskowo – teatralna oraz przebudowa ulicy Reja,  
a takŜe remont Ośrodka Sportu i Rekreacji.  
Mówiąc o negatywnych aspektach przedmiotowego projektu stwierdził,  
Ŝe niepokojąca jest kwestia długu, który przy tak wysokim wzroście 
prognozowanych dochodów w skali procentowej się zmniejsza, natomiast  
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w skali porównania liczb bezwzględnych wzrasta o 1 milion. Prognozy  
na następne lata są wyŜsze niŜ w poprzednich.  
Sprawą istotną jest, co podkreśla od dawna, budŜet jest narzędziem do osiągania 
celów, w tym takŜe celów społecznych. Stwierdził, Ŝe po raz kolejny budŜet,  
w obszarach bardzo istotnych, takich jak kultura czy oświata nie zawiera  
w sobie instrumentów osiągania celów społecznych, na przykład, aktywizacji  
i uobywatelnienia mieszkańców Suwałk. Przytoczył dwa przykłady. Pierwszy – 
dotyczy środków przeznaczanych na stypendia oraz projekty organizacji 
pozarządowych w dwóch działach, mianowicie sport i kultura. Na sport 
przewidziano w tym budŜecie ponad 1 milion 200 tysięcy złotych, natomiast  
w kulturze tylko 240 tysięcy. Drugi przykład dotyczy oświaty, w tym przypadku 
miasto oprócz wkładu zagwarantowanego w projekty zewnętrzne,  
nie przeznacza Ŝadnych środków na zajęcia pozalekcyjne, pozasportowe.  
Te argumenty decydują o tym, Ŝe Klub Radnych „Prawo i Sprawiedliwość”  
nie udzieli poparcia dla tego budŜetu.   
 
Stanisław Kulikowski przedstawiając opinię Klubu radnych „Porozumienie  
dla Suwałk” przypomniał, Ŝe budŜet miasta został opracowany i przekazany  
do Rady Miejskiej w ustawowym terminie. Projekt budŜetu miasta zamyka się 
po stronie dochodów i wydatków kwotą 245.316.817 zł przy dopuszczalnym 
deficycie w kwocie 4.019.499 zł.  

Zaproponowany budŜet zachowuje podstawową zasadę równowagi przy 
deficycie 1,6%. Zdaniem Klubu „Porozumienie dla Suwałk” ten budŜet 
wyczerpuje najwaŜniejsze oczekiwania wynikające z potrzeb miasta. Zapewnia 
nie tylko pokrycie niezbędnych wydatków bieŜących, ale równieŜ 
proinwestycyjny charakter wsparty środkami pozyskanymi z Unii Europejskiej 
w kwocie 18.539.006 zł. Dzięki temu rozpoczną się nowe, niezwykle istotne  
dla miasta, inwestycje. Wykaz zadań inwestycyjnych juŜ na stracie roku zakłada 
wydatkowanie kwoty 45.189.355 zł. Największe wydatki inwestycyjne 
tradycyjnie dotyczą dróg publicznych i ulic, a w następnej kolejności: kultury 
fizycznej i sportu oraz oświaty i wychowania; tu na inwestycje wydatkuje się 
kwotę 6.653.415 zł. Charakterystycznym dla budŜetu miasta na 2009 r.  
jest znaczący wzrost dochodów o 8,40% w stosunku do przewidywanego 
wykonania w 2008 r. Znaczny jest tutaj zaplanowany wzrost udziału w podatku 
dochodowym od osób fizycznych na poziomie 13%, który wynika głownie  
z faktu przewidywanego wzrostu wynagrodzeń. Po stronie dochodów waŜną 
kwotę stanowią środki ze sprzedaŜy majątku gminnego w łącznej kwocie 
9.960.000 zł. Zaplanowane dochody – optymistyczne ale i realistyczne, oparte  
o konkretne wyliczenia – stanowić będą siłę motoryczną dla realizacji zadań 
budŜetowych po stronie wydatków. Struktura wydatków budŜetowych miasta  
na 2009 r. zasadniczo nie odbiega od struktury wydatków w 2008 r. Są działy 
budŜetowe, gdzie wydatki znacznie wzrosły jak: kultura fizyczna i sport, 
oświata i wychowanie oraz działy, gdzie wydatki spadły jak, gospodarka 
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mieszkaniowa, kultura i ochrona dziedzictwa narodowego. Wahania tych 
wydatków, w porównaniu do roku ubiegłego, spowodowane są  głównie 
realizacją inwestycji przypisanych do poszczególnych działów budŜetowych. 
BudŜet miasta roku 2009, jak kaŜdy budŜet, w ciągu roku będzie podlegał 
zmianom w trakcie jego realizacji. Oznacza to, Ŝe debata budŜetowa nie jest 
zamknięta i tak naprawdę aktualnie uchwalany jest budŜet według stanu  
na dzień dzisiejszy. Dodał, Ŝe stosownego omówienia i stanowiska Klubu 
„Porozumienia dla Suwałk” wymaga stan zadłuŜenia miasta, który zaplanowano 
na 2009 rok na poziomie 33,44 % w stosunku do planowanych dochodów, przy 
dopuszczalnym wskaźniku 60%. Istotne jest to, Ŝe zadłuŜenie miasta maleje.  
W poprzednim roku finansowym wskaźnik zadłuŜenia wyniósł 34,28%. 
Wskaźnik obsługi zadłuŜenia wynosi natomiast 7,06 % i jest niŜszy o 0,05 %  
w stosunku do roku ubiegłego, przy dopuszczalnym wskaźniku 15%. 
Reasumując – wszystkie wskaźniki zarówno obsługi zadłuŜenia oraz deficytu 
budŜetowego mieszczą się w dopuszczalnych normach i stanowią około 50%  
ich ustawowej wielkości. ZadłuŜenie miasta, choć utrzymane w bezpiecznych 
granicach, budzi zastrzeŜenia wśród części mieszkańców miasta. Odpowiedź  
na te zastrzeŜenia brzmi: „ZadłuŜamy się, bo inwestujemy i wykorzystujemy 
pieniądze unijne.” Środki unijne w tak znacznej kwocie będą dostępne do roku 
2013. Po tym terminie pomoc unijna będzie znikoma. Zatem „teraz”  
a nie „kiedyś” powinno się wykorzystać szansę rozwojową dla miasta,  
a stan zadłuŜenia nie powinien być jedynym wyznacznikiem naszych działań.  
W tej sytuacji nie wykorzystanie środków unijnych byłoby, nie tylko grzechem 
zaniechania, byłoby to pozbawienie szans rozwojowych miasta. Kryzys 
przychodzi i odchodzi, po kaŜdej bessie przychodzi hossa, a miasto trwa i jego 
potencjał gospodarczy, komunalny jest i pozostanie. Projekt budŜetu na rok 
2009 stanowi zatem, w przekonaniu Klubu Radnych „Porozumienie dla Suwałk” 
plan finansowy, który przyczyni się do dalszego rozwoju miasta. Wobec 
powyŜszego Klub będzie głosował za przyjęciem proponowanego budŜetu  
na 2009 r.  

 
Andrzej Turowski  poinformował, Ŝe członkowie Klubu Radnych „Blok 
Samorządowy” po głębokiej analizie projektu budŜetu Miasta Suwałk na 2009 
rok w dyskusji w klubie oraz w dyskusji z panem prezydentem i skarbnikiem 
poparli projekt uchwały budŜetu Miasta Suwałk na 2009 rok. Projekt budŜetu 
jest generalnie proinwestycyjny. Dotychczasowy kierunek działań 
inwestycyjnych daje miastu największy rozwój zwaŜywszy na to, Ŝe pozwala  
na pozyskiwanie unijnych pieniędzy, szczególnie dzisiaj w obliczu recesji  
w gospodarce światowej, która dotyczy równieŜ Polski. Ten kierunek działania 
pozwala miastu nie zwalniać tempa rozwoju. Racjonalnie wywaŜony  
i podzielony budŜet pozwoli osiągnąć wszelkie zamierzone cele, dlatego  
Klub Radnych „Blok Samorządowy” będzie głosował za przyjęciem projektu 
budŜetu na 2009 rok.   



 14

Tadeusz Zamaro oznajmił, Ŝe Klub Radnych „Sojusz Lewicy Demokratycznej” 
równieŜ wnikliwie analizował budŜet. Nadmienił, Ŝe osobiście uczestniczy  
w uchwalaniu szóstego juŜ budŜetu miasta i jego zdaniem jest to jeden  
z lepszych budŜetów. Stwierdził, Ŝe nikt nie jest w stanie przewidzieć, na ile 
kryzys światowy wpłynie na lokalny budŜet, jednakŜe jest to budŜet 
proinwestycyjny, który zabezpiecza podstawowe potrzeby jednostek miejskich 
oraz wskazuje na obniŜenie poziomu zadłuŜenia. Stąd jest to budŜet na tyle 
dobry, Ŝe Klub postanowił w pełni poprzeć.   
 
 
Mieczysław Jurewicz podzielił opinię przedmówcy – przewodniczącego Klubu 
oraz dodał, Ŝe z jego osobistego punktu widzenia, jest to bardzo dobry i ambitny 
budŜet. Wymusza on jeszcze lepszy budŜet na 2010 rok. Zaakcentował, Ŝe jest 
jak najbardziej za przyjęciem przedłoŜonego projektu.  
 
 
Józef Gajewski stwierdził, Ŝe bardzo pozytywnym wydarzeniem jest fakt,  
Ŝe podczas ostatniej sesji w roku 2008 podejmowana jest uchwała budŜetowa, 
najwaŜniejszy dokument, który pozwoli normalnie funkcjonować ze startem 
nowego 2009 roku. Cieszy fakt, Ŝe ten budŜet jest w większości pozytywnie 
oceniany. Ma przede wszystkim dobrze opracowane dochody. Kierownictwo 
Urzędu Miejskiego w Suwałkach stanowi grono fachowców o bardzo bogatym 
doświadczeniu. Obraca się nie w świecie polityki, a w świecie realnym.  
Odnosząc się do określenia, Ŝe jest to niezwykle optymistyczny budŜet wyjaśnił, 
Ŝe jeŜeli dokonamy odpowiedniej analizy przy znajomości zagadnień 
merytorycznych, moŜna stwierdzić, Ŝe jest to budŜet normalny. Nie ma teŜ 
podstaw, do stwierdzeń jednoznacznych, Ŝe zostały przeszacowane kwestie 
dotyczące dochodów. Zagwarantowane na starcie 18,3 miliona, to wynik 
podpisanych umów, preumów na sfinansowanie tych najwaŜniejszych obiektów, 
które są wiodącymi inwestycjami w naszym mieście w 2009 roku. Pozostałe 
kwestie są skalkulowane bardzo ostroŜnie. Jest pewność co do tego,  
Ŝe poszczególne składniki zostaną zrealizowane. Nie obawia się nadmiernych 
optymistycznych działań, które będą wielkim zaskoczeniem. Cały czas ma na 
uwadze wielki hamulec, którym jest kryzys światowy. Miasto dysponuje 
równieŜ odpowiednimi rezerwami, które moŜna w kaŜdej chwili wykorzystać  
na pewne działania, nie tylko inwestycyjne, ale równieŜ konsumpcyjne. 
Zarówno rok miniony 2008 jak i 2009 został zaplanowany na poziomie takim, 
aby nie było braków środków przy realizacji zadań w ramach normalnej, 
codziennej egzystencji poszczególnych dziedzin społecznych i gospodarczych 
naszego miasta.  
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Głosowanie nad projektem uchwały wraz z autopoprawkami:  
– za podjęciem uchwały głosowało    –  19 radnych,  
– przeciw        –    4,  
– wstrzymało się       –    0.  
 

 
Większością głosów została podjęta:  

UCHWAŁA nr XXXI /297/08  
Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 30 grudnia 2008 r.  
w sprawie budŜetu miasta na 2009 rok  
– załącznik nr 26 do protokołu.  
 

 
Przerwa 20 minut.  
 
Po przerwie obradom przewodniczył Andrzej Turowski  Wiceprzewodniczący 
Rady Miejskiej.  
 

 
Ad pkt. 13  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wykazu wydatków, 
które nie wygasają z upływem 2008 roku.  
 
Czesław Renkiewicz odczytał wniosek o podjęcie uchwały  
– załącznik nr 27 do protokołu.  
 
Zdzisław Siemaszko przedstawił opinię Komisji Finansowo – BudŜetowej  
– załącznik nr 28 do protokołu.  
 
Głosowanie nad projektem uchwały wraz z autopoprawkami:  
– za podjęciem uchwały głosowało    –  21 radnych,  
– przeciw        –    0,  
– wstrzymało się       –    0.  
 
Jednogłośnie została podjęta:  

UCHWAŁA nr XXXI /298/08  
Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 30 grudnia 2008 r.  
w sprawie określenia wykazu wydatków, które nie wygasają z upływem 
2008 roku  
– załącznik nr 29 do protokołu.  
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Ad pkt. 14  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Janiny 
Kozakiewicz na działalność dyrektora Zarządu Budynków Mieszkalnych  
w Suwałkach.  
 
Mieczysław Urbanowicz przedstawił opinię Komisji Rewizyjnej  
– załącznik nr 30 do protokołu.  
 
Głosowanie nad projektem uchwały wraz z autopoprawkami:  
– za podjęciem uchwały głosowało    –  21 radnych,  
– przeciw        –    0,  
– wstrzymało się       –    0.  
 
Jednogłośnie została podjęta:  

UCHWAŁA nr XXXI /299/08  
Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 30 grudnia 2008 r.  
w sprawie rozpatrzenia skargi Janiny Kozakiewicz na działalność 
dyrektora Zarządu Budynków Mieszkalnych w Suwałkach  
– załącznik nr 31 do protokołu.  
 
Ad pkt. 15  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia wezwania  
do usunięcia naruszenia prawa dokonanego uchwałą nr XXVIII/261/08 
Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 29 października w sprawie 
rozpatrzenia skargi ElŜbiety Basałaj  na działalność dyrektora Zarządu 
Budynków Mieszkalnych w Suwałkach.  
 
Mieczysław Urbanowicz przedstawił opinię Komisji Rewizyjnej  
– załącznik nr 32 do protokołu.  
 
Głosowanie nad projektem uchwały wraz z autopoprawkami:  
– za podjęciem uchwały głosowało    –  19 radnych,  
– przeciw        –    0,  
– wstrzymało się       –    0.  
 
Jednogłośnie została podjęta:  

UCHWAŁA nr XXXI /300/08  
Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 30 grudnia 2008 r.  
w sprawie rozpatrzenia wezwania do usunięcia naruszenia prawa 
dokonanego uchwałą nr XXVIII/261/08 Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 
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29 października w sprawie rozpatrzenia skargi ElŜbiety Basałaj  
na działalność dyrektora Zarządu Budynków Mieszkalnych w Suwałkach  
– załącznik nr 33 do protokołu.  
 
Ad pkt. 16  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Macieja 
Sieniawskiego na działalność dyrektora Biblioteki Publicznej w Suwałkach.  
 
Mieczysław Urbanowicz przedstawił opinię Komisji Rewizyjnej  
– załącznik nr 34 do protokołu.  
 
Głosowanie nad projektem uchwały wraz z autopoprawkami:  
– za podjęciem uchwały głosowało    –  17 radnych,  
– przeciw        –    0,  
– wstrzymało się       –    0.  
 
Jednogłośnie została podjęta:  

UCHWAŁA nr XXXI /300/08  
Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 30 grudnia 2008 r.  
w sprawie rozpatrzenia skargi Macieja Sieniawskiego na działalność 
dyrektora Biblioteki Publicznej w Suwałkach 
– załącznik nr 35 do protokołu.  
 
Ad pkt. 17  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Marzenny 
Małgorzaty Nowikowskiej na działalność dyrektora Zarządu Budynków 
Mieszkalnych w Suwałkach.  
 
Mieczysław Urbanowicz przedstawił opinię Komisji Rewizyjnej  
– załącznik nr 36 do protokołu.  
 
Romuald Jankowski wyjaśnił cyt. „argumentacje aktualnego dyrektora ZBM 
odmawiającą prawa ponownego nawiązania umowy najmu oparto  
na nieprawdziwych faktach, z których jeden tutaj podano. Mianowicie, zarzuca 
się pani Marzennie Małgorzacie Nowikowskiej, bo proszę zwrócić uwagę, ja nie 
wiem na ile znacie państwo temat, Ŝe wszystkie pozostałe warunki wynikające  
z Waszej uchwały na podstawie, której przyjęto ten regulamin, jeŜeli chodzi  
o przydział, zostały spełnione i mi się wydaje, Ŝe nad tym tu dyskutujemy, 
poniewaŜ była sprawa w sądzie cywilnym i ona dotyczyła – moŜe była moŜe źle 
sformułowana, bo ona dotyczyła Ŝądania nawiązania stosunku tego najmu przez 
sąd w zamian za zobowiązania. Oczywiście, jako taka z przyczyn formalnych 
musiała zostać oddalona. Natomiast sąd w sposób wyraźny, po przeprowadzeniu 
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postępowania bardzo wnikliwego, na końcu uzasadnienia napisał,  
Ŝe z wszelkich powodów moŜliwych i sprawiedliwości społecznej, zasad i logiki 
wydania nowych przepisów uznaniowych, z panią Marzenną Małgorzatą 
Nowikowską powinno się taką umowę zawrzeć. Ona odpowiada wszelkim 
warunkom, tylko sąd nie moŜe w to ingerować z prostych powodów. 
Sformułowania prawne regulaminu mówią o uznaniowości. Zwracam uwagę  
na następny przypadek, teŜ to pani Marzennie Małgorzacie Nowikowskiej 
obiecano, tu chyba jeŜeli mamy do czynienia z osobami powiedzmy w jakiś 
sposób honorowymi, to teŜ nie podlega wątpliwości, Ŝe rozmowy były proste – 
proszę uregulować naleŜność, a zostanie ponownie nawiązana umowa najmu. 
NaleŜność została spłacona, jeszcze sięgnięto do wyliczenia odsetek. Te odsetki 
zostały spłacone, proszę zwrócić uwagę – listopad czy grudzień 2007 roku  
i w odpowiedzi na to zamiast nawiązać umowę najmu, to w styczniu 2008 roku 
przystąpiono do wykonania wyroku nakazującego eksmisję. Logika jest tego 
prosta – wiadomo, Ŝe w sytuacji kiedy takiej obietnicy by nie było, oczywiście 
winą czy teŜ nieznajomością prawa ze strony pani Marzenny Małgorzaty 
Nowikowskiej jest to, Ŝe nie spisała tego w formie ugody lub innej formie,  
na przykład notatki, bo wtedy mielibyśmy do czynienia z innym stanem 
prawnym. Wykonanie ugód, wykonanie obietnic, podlega wtedy kontroli 
sądowej i moŜe zakończyć się orzeczeniem sądu co do istoty sprawy. W sytuacji 
kiedy podjęliśmy interwencję, juŜ opierając się na ten wyrok sądu, wskazując 
juŜ na tą obietnicę, to zaczęto podawać inne argumenty: po pierwsze – pani 
Marzenna Małgorzata Nowikowska posiada mieszkanie, po drugie,  
Ŝe wynajmowała to mieszkanie innej osobie. PrzedłoŜyliśmy do skargi 
dokumenty, które wskazują, Ŝe te twierdzenia, te argumenty, jedyne prawne 
argumenty wynikające z waszego regulaminu, bo zaświadczenie ze spółdzielni 
mieszkaniowej w Augustowie, tam gdzie przypisuje się pani Marzennie 
Małgorzacie Nowikowskiej jakieś prawo do lokalu wyraźnie określa, Ŝe ona nie 
jest ani właścicielką, ani najemcą lokalu, ani z jakiegokolwiek innego tytułu 
prawnego, Ŝadnego mieszkania w tej spółdzielni nie posiada. Adres mieszkania, 
które bezpośrednio się przypisuje pani Marzennie Małgorzacie Nowikowskiej 
naleŜy do zasobów spółdzielni mieszkaniowej w Augustowie wprost.  
Drugą sprawą jest kwestia rzekomej umowy podnajmu. To nie jest tak.  
Pan Jerzy Malinowski i Marzenna Małgorzata Nowikowska wielokrotnie 
przedstawiali w ZBM na piśmie poświadczenia, Ŝe łączy ich jedynie stosunek 
konkubinatu, osób wolnych cywilnie i zgodnie z prawem mogących Ŝyć w takim 
związku. Nie ma to nic wspólnego i nigdy nie miało z Ŝadną umową najmu  
czy podnajmu, więc te dwa argumenty prawne odpadają. Zwracałem uwagę  
w skardze i piśmie do pana dyrektora, ze wszedł na bardzo niebezpieczną 
ścieŜkę prawną. RozwaŜałem moŜliwość skierowania sprawy na drogę 
postępowania karnego z zrzutem, Ŝe popełniono przestępstwo. Proszę zwrócić 
uwagę, Ŝe taki zarzut bez pokrycia, Ŝe ktoś komuś coś podnajmuje tworzy 
potencjalnie z tej osoby przestępcę. Ustawa o podatku dochodowym od osób 
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fizycznych nie mówi, Ŝe dochody z tytułu najmu, podnajmu, pobierania 
jakichkolwiek opłat z tytułu uŜyczania komuś lokalu podlegają opodatkowaniu. 
JeŜeli nie, to jest kodeks karno – skarbowy, który z tego tytułu rodzi sankcje 
karną. Nie moŜna w dokumentach urzędowych szafować nieuczciwie.  
To jest jedyna oficjalna argumentacja odmawiająca prawo ponownego zawarcia 
umowy najmu oparta na argumentach, które nie tylko nie mają Ŝadnych 
dowodów ze strony tworzącego te argumenty, ale druga strona przedłoŜyła 
dokumenty, które wskazują wyraźnie, Ŝe to jest nieprawdą. Tego oczekiwaliśmy 
od państwa, jako rozpatrzenia skargi merytorycznie. Nadal pozostanie w waszej 
gestii na razie kwestia, czy po odrzuceniu tych argumentów prawnych 
uniemoŜliwiających nawiązanie umowy. Ten najem zostanie nawiązany czy nie, 
ale skarga dotyczyła czego innego.”  
 
BoŜena Dunat oznajmiła, Ŝe była członkiem komisji, która badała skargę radcy 
pana Romualda Jankowskiego. Po szczegółowej analizie sprawy uwaŜa,  
Ŝe argumenty, na które powołuje się pan Romuald Jankowski są nieprawdziwe. 
W piśmie zastępcy prezydenta Czesława Renkiewicza, które jest przedmiotem 
sporu, nie ma słowa o tym, Ŝe Marzenna Małgorzata Nowikowska posiada tytuł 
prawny do mieszkania w Augustowie bądź, Ŝe uzyskuje dochody z tytułu 
podnajmu mieszkania w Suwałkach. W podanej argumentacji zawarto fakty,  
Ŝe skarŜąca korzysta z mieszkania w Augustowie i dzieci realizują tam 
obowiązek szkolny, a w mieszkaniu w Suwałkach mieszka ktoś inny.  
 
Ryszard Ołów odwołując się do słów mecenasa, powołał się na ustawę  
o ochronie praw lokatorów art. 11, która mówi wyraźnie kto w 2005 roku  
nie powinien korzystać z zasobu gminnego – kto wynajął, podnajął w części  
lub w całości lokal mieszkalny bez zgłoszenia do zarządcy czy do właściciela. 
Dodał, Ŝe jest to spór prawny, a nie sentymentalny. Po pierwsze wyrok  
o eksmisję dla pani Marzenny Małgorzaty Nowikowskiej zapadł w 27 lipca 
2005 roku. Jest schyłek 2008 roku. Był czas na pewne rozwiązania. Kiedy 
zapadł wyrok, ZBM wystąpił do Miasta Gminy Augustów z prośbą  
o sprawdzenie gdzie przebywa skarŜąca, gdzie są dzieci, jak jest realizowany 
obowiązek szkolny. ZBM otrzymał wyczerpującą odpowiedź w tej kwestii. 
Następną sprawą jest  stwierdzenie faktu przez administratora dnia 26 sierpnia 
br., Ŝe nie ma licznika energii elektrycznej, Ŝe w tym mieszkaniu nikt  
nie przebywa i to są fakty. 11 stycznia 2008 roku pracownicy ZBM działu 
lokalowego i działu eksploatacji sprawdzili to mieszkanie, a sąsiedzi 
potwierdzili podnajem lokalu. Na dowód tego jest protokół sporządzony przez 
Komornika Sądowego z dnia 27 października br., Ŝe mieszka tam pan Jerzy 
Malinowski. Ustalono termin eksmisji na dzień 3 listopada br.. Osoba 
przebywająca tam powiedziała, Ŝe ma tyle swoich rzeczy, Ŝe nie jest zdolna 
wyprowadzić się w ciągu jednego tygodnia. W porozumieniu z dyrektorem 
ZBM, poprosił o przedłuŜenie terminu opróŜnienia tego lokalu. Dyrektor ZBM 
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wyraził na to zgodę i przedłuŜył ten termin do dnia 12 listopada, po czym lokal 
miał być przekazany dobrowolnie. Fizyczne opróŜnienie lokalu nastąpiło,  
przy czym nie oddano kluczy do ZBM. Dnia 14 listopada br. nastąpiło otwarcie 
mieszkania, czyli realizacja wyroku sądu z 2005 roku. W tak zwanym 
międzyczasie były kierowane do sądu pozwy o zapłatę. Ustawa mówi wyraźnie, 
Ŝe jeŜeli istnieje zaległość o ponad dwa pełne okresy tj. ponad dwa miesiące,  
to zarządca czy właściciel powinien podejmować czynności w celu 
wyegzekwowania swojej naleŜności. Kierując się do mecenasa, prosił o nie 
kierowanie zarzutów bezprawia do ZBM. Zaakcentował, Ŝe gmina  
ma obowiązek przydzielać mieszkania tym, którzy będą z nich korzystali,  
a nie na tym zarabiali.  
 
Małgorzata Marzenna Nowikowska poprosiła o udzielenie głosu bratu, który 
w 2005 roku przeprowadzał rozmowę z ówczesnym dyrektorem ZBM, panem 
Ryszardem Ołowiem.  
 
Andrzej Turowski  oznajmił, Ŝe Rada Miejska nie jest sądem, Ŝeby rozstrzygać 
te sprawy. W tym miejscu ma być podjęta uchwała, czy skarga jest zasadna  
czy nie.  
 
Głosowanie nad projektem uchwały wraz z autopoprawkami:  
– za podjęciem uchwały głosowało    –  18 radnych,  
– przeciw        –    0,  
– wstrzymało się       –    0.  
 
Jednogłośnie została podjęta:  

UCHWAŁA nr XXXI /300/08  
Rady Miejskiej w Suwałkach  

z dnia 30 grudnia 2008 r.  
w sprawie rozpatrzenia skargi Marzenny Małgorzaty Nowikowskiej  
na działalność dyrektora Zarządu Budynków Mieszkalnych w Suwałkach 
– załącznik nr 37 do protokołu.  
 
Ad pkt. 18  
Udzielenie odpowiedzi na zapytania i interpelacje radnych.  
 
Józef Gajewski udzielił odpowiedzi :  
 
Annie Ruszewskiej –  

kwestia umieszczenia numerów telefonów interwencyjnych na autach 
StraŜy Miejskiej – poparł pomysł i powiedział, Ŝe zostanie to zrobione 
najszybciej, jak tylko będzie to moŜliwe.  
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W sprawie ulgowych biletów wstępu na lodowisko tylko dla młodzieŜy 
do 18 roku Ŝycia wyjaśnił, Ŝe jest opracowany cennik, który jednoznacznie 
rozstrzyga kwestię udzielania zniŜek dla młodzieŜy. Nie ma przeszkód aby, 
uczniowie powyŜej 18 roku Ŝycia czy teŜ studenci mogli nabywać bilety 
ulgowe, ale warunkiem jest posiadanie ze sobą dokumentu potwierdzającego 
status ucznia bądź studenta.  
 
Ryszardowi Perkowskiemu – 

w kwestii budynku przy ulicy Kościuszki 80 poinformował, Ŝe właściciel 
budynku, z poparciem władz miejskich, występował do Ministra Kultury  
i Dziedzictwa Narodowego, Głównego Konserwatora Zabytków z prośbą  
o wykreślenie tego obiektu z rejestru i poddaniu go rozbiórce. Sprawa ta była 
prowadzona równieŜ przez Powiatowy Nadzór Budowlany  
i Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków. W ministerstwie prośbę rozpatrzono 
negatywnie, więc właściciel skorzystał z dalszej moŜliwości procedury prawnej 
i wystąpił do Naczelnego Sądu Administracyjnego. W tej chwili nie ma jeszcze 
rozstrzygnięcia. NiezaleŜnie od tego Prezydent zapewnił, Ŝe będą 
przeprowadzane wszelkie starania zmierzające do uporządkowania tego obiektu.  

Odnosząc się do kwestii browaru wyjaśnił, Ŝe było juŜ przeprowadzane 
postępowanie wyjaśniające. Został nawiązany kontakt z niektórymi 
instytucjami, miedzy innymi Zakładem Energetycznym Białystok, poniewaŜ jest 
tam stacja TRAFO, StraŜą Miejską oraz policją o zwiększenie dozoru obiektu. 
NiezaleŜnie od tego samorząd wystąpi ponownie do właścicieli nieruchomości. 
Ze strony Nadzoru Budowlanego, który prowadzi postępowanie w celu   
zabezpieczenia browaru, wyszła propozycja, aby zabudować wszelkie otwory 
dolne w budynku w celu uniemoŜliwienia wejścia osobom niepoŜądanym. JeŜeli 
właściciele zdecydują się na jakieś działania, pod wpływem wystąpień  
ze strony samorządu oraz Nadzoru Budowlanego, to uzyska się poprawę 
sytuacji.   
 
Andrzejowi Matusiewiczowi –  

w kwestii bezpieczeństwa młodzieŜy wychodzącej z ROKiS’u 
bezpośrednio na jezdnię oznajmił, Ŝe Miejska Dyrekcja Inwestycji została 
zobowiązana do zabezpieczenia tego odcinka drogi. Rozpatruje się sprawę 
zamontowania barier ochronnych uniemoŜliwiających bezpośrednie wtargnięcie 
na jezdnię.   
 
Włodzimierzowi Marczewskiemu –  

w sprawie plansz informacyjnych Urzędu Miejskiego emitowanych przez 
Telewizję Suwalską oznajmił, Ŝe w najbliŜszych dniach przy rozmowach  
o przedłuŜenie umowy na kolejny rok, argumenty przedstawione zostaną wzięte 
pod uwagę.   
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Wyjaśnił, Ŝe w kwestii budynku przy ulicy Kościuszki 33 podejmowane 
były juŜ działania w styczniu 2007 roku. Samorząd wystąpił w tej sprawie  
do Nadzoru Budowlanego, który prowadzi korespondencję z właścicielami  
o zabezpieczenie obiektu. Zgodnie z prawem nie moŜna, w drodze decyzji 
administracyjnej, nakazać właścicielom dokonania rozbiórki. Uregulowanie tej 
kwestii zaleŜne jest od właścicieli nieruchomości. Jednym z problemów  
jest fakt, Ŝe jest tam kilku współwłaścicieli, których sytuacja prawna nie jest  
do końca uregulowana. Poza tym nie są oni w posiadaniu wystarczających  
środków finansowych na przeprowadzenie tego typu działań, a nawet działań 
zabezpieczających. Zgodnie z planem zagospodarowania przestrzennego  
w przyszłości jest tam planowana budowa drogi. Wiązałoby się to  
z wykupieniem gruntu z pasem drogi o łącznej powierzchni 5 tysięcy metrów 
kwadratowych, za około 1,5 miliona złotych. Na gruncie tym znajduje się 
równieŜ zabytkowa łaźnia, przy czym bardzo zdewastowana. Jest to budynek 
drewniany, z którego juŜ niewiele pozostało. NiezaleŜnie od przedstawionych 
faktów będą nadal prowadzone starania w celu uporządkowania tego obszaru. 
Przede wszystkim, współwłaściciele będą zachęcani do uregulowania stanu 
prawnego.    
 
 
Ad pkt. 19  
Wnioski i oświadczenia radnych.  
 
 
Andrzej Turowski poinformował, iŜ Ŝyczenia noworoczne przysłał  
pan Jarosław Dworzański Marszałek Województwa Podlaskiego.  
 
Andrzej Matusiewicz odnosząc się do pisma otrzymanego przed sesją od pana 
generała Rudolfa Dzipanowa, dotyczącego jego wypowiedzi na wcześniejszej 
sesji odnośnie Pomnika śołnierzy Września wyjaśnił, Ŝe jego intencja dotyczyła 
ustawienia tablicy informacyjnej przy pomniku, informującej o historii tego 
miejsca. Faktem jest, Ŝe Pomnik śołnierzy Września powstał na miejscu 
Pomnika Artylerzysty i te informacje powinny znaleźć się na tej tablicy. 
Zaakcentował, Ŝe nie sugerował zmiany nazwy pomnika.  
 
Józef Gajewski w związku z zakończeniem 2008 roku w imieniu wszystkich 
pracowników Urzędu Miejskiego, swoich zastępców, skarbnika, sekretarza  
oraz swoim własnym bardzo gorąco podziękował paniom i panom radnym, 
wszystkim kierownikom jednostek miejskich, za dobrą i owocną współpracę. 
Wyraził nadzieję, Ŝe nadchodzący przyniesie nowe nadzieje i nowe wyzwania.  
ZłoŜył wszystkim Ŝyczenia, aby rok 2009 był rokiem pomyślnym i szczęśliwym. 
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Ad pkt. 20  
Zamkniecie obrad.  
 
Andrzej Turowski  poinformował, Ŝe następna sesja odbędzie się  
28 stycznia 2009 roku o godz. 1000 i poświęcona będzie rozpatrzeniu tematów 
zgłoszonych do Planu pracy Rady Miejskiej w Suwałkach na 2009 rok  
i rozpatrzeniu projektów uchwał wynikających z bieŜącej pracy Prezydenta Miasta.  
Zamknął XXXI obrady Rady Miejskiej w Suwałkach.  
 

Na tym protokół zakończono.  

 

 

           Wiceprzewodniczący                                                   Przewodniczący  
    Rady Miejskiej w Suwałkach                                   Rady Miejskiej w Suwałkach  
 
           Andrzej Turowski                                                 Włodzimierz Marczewski  
 
 
 
 
 
 
Protokołowała:  
Ewa Kasjanowicz  
 

Podinspektor w Biurze Rady Miejskiej  
Urzędu Miejskiego w Suwałkach  
 


